
  قرار بود کادر فنی تیم ملی والیبال با الگوبرداری از 
ژاپنی ها تقویت شود اما کار به استعفای بهروز عطایی 

کشیده شد.
شـرایط ژاپـن بـا ایـران خیلی متفاوت اسـت، امکانـات ژاپنی ها 
بـا ایرانی هـا خیلـی فـرق می کنـد. حجـم سـرمایه گذاری آنهـا 
روی رشـته های متفـاوت و نتایجـی کـه در بازی هـای آسـیایی 
گرفتنـد یـا در رقابت هـای مختلف بسـکتبال، هندبال، واترپلو 
و فوتبـال خودشـان را نشـان می دهـد. سـرمایه گذاری را بـه 
بهترین نحو انجام داده اند. محدودیت هایی که ما داریم فعلاً 
اجـازه نمی دهـد روش ژاپنی هـا را اجـرا کنیـم. قطعـاً در آینـده 
اتفـاق می افتـد امـا حـالا شـرایط را طبـق واقعیت هـای کشـور 
بایـد تنظیـم کنیـم. تـلاش فدراسـیون اسـتفاده از مربیـان تـراز 
اول دنیا با سـابقه و تجربه خوب اسـت چرا که تفاوت مربیان 
ایرانـی بـا خارجـی، تجربـه موفـق در المپیـک و لیـگ ملت هـا 
اسـت. مـا بایـد بـه سـمتی برویـم کـه در آینـده ایـن تفـاوت زیـاد 
نباشد. مردم از والیبال توقع عملکرد در سطح تیم های تاپ 
دنیـا را دارنـد تـا بتوانـد دوبـاره تیم هـای بـزرگ را در مسـابقات 
مختلف قهرمانی، لیگ ملت ها و رقابت های معتبر شکست 
دهـد. مـردم حـالا دیگـر نمی پذیرنـد تیم ملی والیبـال ایران در 
بـازی بـا هـر تیمـی بازنـده باشـد. ایـن مسـأله شـرایط را سـخت 
می کنـد، چـرا کـه حفـظ تیم در سـطح بـالای والیبال دنیا راحت 
نیسـت. امـا فدراسـیون تـلاش می کنـد تـا بـا تغییـر اسـتراتژی، 
زمان بیشتری را صرف سرمایه گذاری روی مربیان ایرانی کند. 
مـا بایـد بـا اسـتفاده از مربیـان تـراز اول دنیـا رنکینـگ تیم را بالا 
ببریـم و رضایـت مـردم را بـه دسـت آوریـم تـا در آینـده شـرایط 
اسـتفاده از مربیـان ایرانـی فراهـم شـود. البتـه مربیـان ایرانـی 
کنـار سـرمربی خارجـی در تیـم ملـی بـرای تجربه انـدوزی کار 
می کنند اما واقعیت قصه، حالا باید برای ارتقای تیم به جمع 
8 تیم اول رنکینگ جهانی کار کنیم. هرچند آرمان فدراسیون 
همچنان قرار گرفتن تیم بین 4 تیم اول دنیا و حضور قدرتمند 
در المپیک اسـت. اسـتراتژی فدراسـیون اسـتفاده از تجربه و 
دانـش مربیـان خـوب دنیاسـت تـا تیـم ملـی بازسـازی شـود و 
بتوانـد جایـگاه قبلـی اش در رنکینـگ جهانـی را به دسـت آورد.

  چند مربی گزینه های فدراسیون برای تیم ملی دارید؟
مـا فعـلاً در حـال بررسـی مربیـان خـوب دنیـا هسـتیم، البتـه بـا 
بعضـی از آنهـا مذاکـره کردیـم و بـا بعضـی هـم در حـال رایزنـی 
هسـتیم تـا بـاب مذاکـره را بـاز کنیـم. مربیانـی مثـل آنتیـگا، 
آلکنـو، توتولـو، آناسـتازی و اسـتویچف در لیسـت مـا هسـتند، 
حتی برخی ها که چراغ سـبز نشـان داده اند. لیسـت ما 8 نفره 
اسـت کـه بعضـی از مربیـان امـکان حضـور در ایـران را ندارنـد و 
بعضی هـا هـم شرایط شـان را بایـد بررسـی کنیـم. هـر زمـان بـه 
جمع بنـدی رسـیدیم و برنامـه گرفتیـم اسـامی آنهـا را بـه مـردم 
می گوییـم. بـه هـر حـال برنامـه این مربیان بایـد در کمیته فنی 
بررسـی شـود و بعـد از جمع بنـدی قطعـی سـرمربی تیـم ملـی را 
احتمـالاً بـرای چهـار سـال معرفـی می کنیـم. او بـه احتمـال زیاد 
هـم سـرمربی تیـم ملـی در المپیـک پاریـس خواهـد بـود و هـم 

در المپیـک 2028.
  به کسب سهمیه المپیک پاریس امیدوارید؟

همـه سـعی فدراسـیون ایـن اسـت کـه تیـم ملـی والیبـال در 
المپیـک 2024 حاضـر باشـد. هـر چنـد کار کمی سـخت شـده، 
اما غیرممکن نیست و تلاش ما برای تحقق سومین سهمیه 

پیاپـی المپیـک اسـت.
  تیم ملی آلمان بازیکن با تجربه ای مثل »گروزه« را برای 

انتخابی المپیک برگرداند، به نظر شما ما هم باید از 
بازیکنان باتجربه استفاده می کردیم؟

بعضی از تورنمنت ها برای بعضی کشورها مهم است، آنجایی 
کـه کشـورها دنبـال جوانگرایـی و تجربه انـدوزی نیسـتند. ایـن 
مسـأله را کشـورهای بزرگ مثل آمریکا ثابت کرده اند، آمریکا 
دریافت کننده قدرتی 37 ساله اش را آورد یا روسیه پاسور 40 
ساله اش را. یا برزیل پاسور قدیمی اش را به ترکیب اضافه کرد 
و در شـرایط حسـاس از آنهـا اسـتفاده کـرد. یـادم اسـت ایتالیـا 
در ورلـدکاپ ژاپـن سـت اول و دوم را از ژاپـن بـرد. سـت سـوم 
24-19 ژاپـن جلـو بـود. پاسـور قدیمـی اش را بـه زمیـن آورد و در 
خط سـرویس با سـرویس های پرشـی، موجی و کنترلی امتیاز 
24-24 شد، ایتالیا آن ست را 27-25 برد و همینطور دو ست 
بعـدی را. سـرمربی سـابق تیـم ملـی ژاپـن از شـوک زیـاد راهـی 
بیمارسـتان شـد. هیچ کسـی فکر نمی کرد ژاپن هم سـت برده 
را ببـازد و هـم دو سـت بعـدی را. مـا در بدتریـن زمـان تعویـض 
می کنیـم. در بعضـی بازی هـای لیـگ ملت هـای سـال قبـل هم 
ایـن اتفـاق افتـاد و تیـم مقابـل 7 امتیـاز جلو بود اما باخت. تیم 
مـا بایـد از تیـم تـک سـتاره بـه پرسـتاره برسـد و بـا برنامـه بـازی 

کند اما سرمربی ما در بدترین زمان تعویض می کرد. 
او پوریا حسین خانزاده را در بدترین زمان ممکن به 
زمین فرسـتاد، به جای اینکه زمانی بفرسـتد که راه 
را باز کند، در پوئن 23 و پست غیرتخصصی اش به  
زمیـن مـی رود. البتـه زمانـی هـم سـرمربی چـاره ای 
نداشـت، مثل بازی با اوکراین که در سـت چهارم 

بعضـی از بچه هـا تـوان پریـدن هم نداشـتند.
  نمی شد برای بازی های آسیایی، ترکیب 

اصلی به هانگژو نمی رفت و تیم برای 
انتخابی المپیک آماده می شد؟

پیش بینـی ایـن بـود کـه مـا بـا چیـن همگـروه 
می شـویم، نظـر عطایـی هم این بـود که بازی های 
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آسـیایی در رنکینـگ اثـر نـدارد، امـا طـلای تیـم از نظـر اعتبـار 
والیبـال، بـرای کاروان مهـم بـود. اگـر تیـم اصلـی نمی رفـت 
ریسک بود. بعد هم یک اختلاف نظر همیشگی بین مربیان 
وجود داشـت و از طرفی طبق پیش بینی ای که داشـتیم، قطر 
از آن گـروه بـالا می آمـد، چیـن، ژاپـن و کـره همدیگـر را حـذف 
می کردنـد و مـا در فینـال بـا چیـن بـازی می کردیـم. بـا ایـن 
پیش بینـی، حـرف رفتـن از هانگـژو بـه شـهری بـود کـه تیم یک 
سـاعته بـه برزیـل می رسـید، درسـت همـان مسـیر تیـم چیـن. 
بـرای مـا طـلای هانگـژو مهـم بـود. البتـه بایـد در بازی هـای بعـد 
بهتـر کار کنیـم چـرا کـه یکسـری رقابت هـا را بـرای سـال بعـد 

جابه جـا می کننـد کـه بـا هـم تداخـل نداشـته باشـد.
 اگر مربی تیم ملی خارجی بود بهتر نتیجه می گرفت؟

مـا بـرای المپیـک توکیـو بهتریـن مربـی خارجـی را آوردیـم. بـا 
تغییـر نسـل نبایـد در مـدت 6 مـاه تـا یـک سـال انتظـار تحـول 
جدی در نتایج داشته باشید، مگر اینکه با برنامه 5-4 ساله، 
فرصـت بـه مربـی بدهیـم تـا بازیکنانـش را در رقابت هـای 
مختلـف بشناسـد و بـه ترکیـب مناسـب برسـد. امـا تیـم مـا در 

ایـن دو سـال بـه یـک ترکیـب ثابـت نرسـید.
 ایراد از کجاست، کادر فنی یا اقدامات مربیان قبلی که 

باعث شد جایگزین های خوب برای ستاره ها نداشته 
باشیم؟

ایـن مسـأله جنبه هـای مختلـف دارد. مـا بازیکنـان زیـادی 
داشـتیم کـه بایـد فرصـت بـازی پیـدا می کردنـد. مـا در دفـاع 
وسـط مشـکلی نداشـتیم، بچه هایـی مثـل علی اصغـر مجـرد 
را داشـتیم یـا طیـب عینـی کـه بی جهـت او را از دسـت دادیـم. 
طیـب یکـی از بازیکنـان بـا فیزیـک خـوب بـود کـه می توانسـت 
کنـار علی اصغـر مجـرد عالـی باشـد. امـا نفـرزاده او را نابود کرد، 
از بـس کـه او را بـرای انتخـاب باشـگاهش اذیـت کرد. حالا هم 
مهـدی جلـوه بایـد فرصـت بـازی پیـدا می کرد. حسُـن ولاسـکو 
ریسـک پذیری اش بـود. او روی جوان هـا ریسـک می کـرد و بـه 

آنهـا فرصـت مـی داد.
 اما روی ولاسکو فشار افکار عمومی نبود.

ایـن حـرف درسـتی اسـت. زمـان ولاسـکو مـا اگـر یک یـا دو تیم 
را می بردیـم نتیجـه عالـی بـود و کسـی انتظـار سـهمیه المپیک 
از تیـم نداشـت. فرصتـی کـه مـا بـه ولاسـکو دادیـم بیشـتر از 
فرصتـی اسـت کـه بـه بهـروز دادیـم. مـا بـا ولاسـکو سـال های 

اول و دوم نتیجـه نگرفتیـم.
  آن موقع هم خیلی انتقاد بود.

همین اکبر نائینی شـروع به انتقاد کرد که ولاسـکو پیر شـده 
اسـت. البته که ما ولاسـکو را دوباره احیا کردیم اما موفقیت 
عوامـل متعـدد دیگـری دارد. مـا در زمـان ولاسـکو بـا سـعید 
معـروف نتیجـه گرفتیـم، بـدون سـعید معـروف هـم نتیجـه 
گرفتیم. خیلی مهم اسـت که کادر تیم برنامه داشـته باشـد. 
وقتـی طـرح عملیـات بـرای کار داری، می دانـی چـه تکنیـک و 
تاکتیکـی بـرای مقابلـه بـا تیم هـا داشـته باشـی و کجـا را تغییـر 
دهـی. تنهـا نبایـد از سـرمربی توقـع داشـت. نقـش دسـتیاران 

سـرمربی هـم خیلـی مهـم اسـت.
سـیچلو مکمـل ولاسـکو بـود. سـیچلو در تحلیـل و آنالیـز بـازی 
فوق العاده بود. رقبای تیم ما با وجود ولاسـکو، قبل از شـروع 
بـازی 3 امتیـاز بـه مـا باختـه بودنـد، ولاسـکو بـا کاریزمایـی 
کـه داشـت خیلـی خـوب تیـم را اداره می کـرد. هیچ وقـت 

عصبانیتـش را بـه تیـم منتقـل نمی کـرد. یـک بـار مـن در بـازی 
او را دیـدم کـه کنـار زمیـن خونسـرد و آرام بـود. وقتـی بازی تمام 
شـد، از عصبانیتش با لگد زیر سـطل آشـغال زد. او در جریان 
بـازی آرام بـود و حتـی بازیکنـان را آرام می کـرد. البتـه کـه بعضی 
رفتارهـای خاصـی هـم دارد، مثـلاً قهـر می کـرد و وقتـی ناراحـت 

بـود، خـودش را در اتـاق حبـس می کـرد.
انگار سال اول تا اخراج او هم پیش رفتید؟

نـه، حـرف از برکنـاری نبـود. اصـلاً بحـث اخراج ولاسـکو نبود. او 
سر قضیه انتخابی لیگ جهانی 2011 به من گفت اگر می شود 
بـه چیـن نرویـم، پرسـیدم بـرای چـه؟ گفـت آرش کشـاورزی و 
آرش کمالوند مصدوم هستند و دریافت کننده خوب دیگری 
ندارم. گفتم ما سه مرحله است می خواهیم وارد لیگ جهانی 
شـویم کـه نشـده. نمی خواهـم از صـف لیـگ جهانـی خـارج 
شـویم. بـرو و اگـر هـم باختیـم مهم نیسـت. تیـم رفت و باخت. 
او بـه اصـول خـودش پایبنـد بـود. سـعید معروف و نـادی را کنار 
گذاشـت. بـه سـعید گفـت بـرای خـودت بـازی می کنـی؛ بـرو هر 
وقـت خواسـتی بـرای تیـم بـازی کنـی برگـرد. بـه نـادی هم گفت 
تـو بـه درد تیـم ملـی نمی خـوری. او بـرای جـام واگنـر هـم اصـرار 
داشـت سـید، شـهرام و یـک بازیکـن دیگـر کـه دیـر رسـیدند را 
همـراه تیـم بـه لهسـتان نبـرد. گفـت یا آنها به لهسـتان می روند 
یـا مـن و تیـم 9 نفـره بـه لهسـتان رفـت. مـن هـم از تصمیمـش 
حمایت کردم. با اینکه در پوستر جام واگنر عکس سید بود؛ 
امـا ولاسـکو معتقـد بـود بازیکـن بایـد قبـل از اینکـه مربـی وارد 
سالن شود، در زمین آماده تمرین باشد. خیلی در این زمینه 
اثرات مثبت روی بازیکنان داشـت. اما بعد اتفاقاتی افتاد که 
بالاجبار به کشورش برگشت و ما هم به درخواستش احترام 

گذاشـتیم و موافقـت کردیـم برود.
 ما با اینکه با کواچ نتایج بهتری گرفتیم اما نتوانستیم او 

را درست مدیریت کنیم. چه بسا شاید می توانست مربی 
موفق تری نسبت به ولاسکو باشد.

کـواچ بزرگتـر از ولاسـکو نبـود. آن روزی کـه کـواچ را انتخـاب 
کـردم دو سـالی بـود کـه مربـی برتـر لیـگ سـری A ایتالیـا شـده 
بـود. البتـه کار در باشـگاه بـا کار در تیـم ملـی متفـاوت اسـت. 
کـواچ وقتـی آمـد اصـرار داشـت دو دسـتیارش را بـا خـودش 
بیـاورد، مربیانـی کـه سـرآمد نبودنـد. ببینید ولاسـکو هم وقتی 
آمـد درخواسـت داشـت چنـد نفـر را بـا خـودش بیـاورد کـه مـا 
گفتیـم در ایـران داریـم. او شـک و تردیـد داشـت، بنابرایـن بـه 
او گفتیـم همکارانـش را پـاره وقـت بـه تهـران بیـاورد، پائولـو را 
بـرای آنالیـزوری آورد، امـا بعـد نویـد مشـجری جایـش را گرفت. 
دیـد نویـد می توانـد کار را انجـام دهـد. یـک فیزیوتـراپ آورد 
امـا بعـد علـی فرهـادی و سـیامک افـروزی جایـش را گرفتنـد. 
ولاسـکو معتقـد بـود کـه آنهـا می تواننـد کار را انجـام دهنـد. 
انصافـاً هـم در ایـن موضـوع بـا مـا خـوب راه آمـد. ولـی سـیچلو 
برایـش جایگزیـن نداشـت. بـا اینکـه مـا 12-10 نفـر مربـی بـه 
او معرفـی کردیـم امـا یـک روز کلافـه آمـد و گفـت آنهـا دنبـال 
اتیکت هسـتند نه کمک به من. طوری که یک روز ترکاشـوند 
گفتـه بـود ترکیـب تیـم را بـرای فلان جـا فرسـتاده، بـدون اینکـه 
از مـا نظـر بخواهـد، مـن دیگـر بـا او کار نمی کنـم. آقایـان دیگـر 
هـم همینطـور. امـا یکسـری مثـل رحمـان محمـدی راد و یکـی، 
دو نفـر کنـاری ایسـتادند و در دوره بعـدی پیمـان اکبـری و رضـا 
تنـدروان اضافـه شـدند. مشـکل مـا بـا کـواچ سـر ایـن بـود کـه 

 یکــی از مهم تریــن عواملــی کــه باعــث رشــد 
والیبــال ایــران در طــول 3 دهــه گذشــته 
ل  ز ســا ا ســت.  ا یــت  ثبــات مدیر شــد 
1368 کــه محمدرضــا یزدانــی خــرم رئیــس 
فدراســیون والیبــال شــد تــا بــه امــروز تنهــا 
3 نفــر ایــن ســمت را بــر عهــده داشــته اند. 
پــس از رفتــن یزدانی خــرم بــه 
 ، کشــتی ن  ســیو ا ر فد
محمدرضــا داورزنــی 
ســکان والیبــال ایران 
را در دســت گرفــت. 
داورزنــی تــا ســال 96 
رئیــس فدراســیون 
والیبــال بــود امــا بــه 

یکبــاره و در حالــی کــه دوران ریاســتش بــه 
پایــان نرســیده بود راهی وزارت ورزش شــد تا 
معــاون مســعود ســلطانی فر شــود. جدایی او 
از فدراســیون والیبــال چنــدان طولانــی نبود و 
2 ســال بعــد یکبــار دیگــر روی صندلــی ای که 
ســال ها آن را در اختیــار داشــت تکیــه زد. در 
کارنامــه مدیریتــی داورزنــی موفقیت هــای 
زیــادی بــه چشــم می خــورد کــه مهم تریــن 
آنهــا قهرمانــی چنــد بــاره در آســیا، صعــود بــه 
المپیــک، موفقیت هــای تیم هــای پایه و لیگ 
ملت ها بود. ولاسکو را داورزنی به ایران آورد؛ 
مربــی که محبوبیت عجیبــی بین مردم ایران 
پیــدا کــرد و مربیانی که پــس از او هدایت تیم 
ملی را بر عهده گرفتند نتوانستند گوشه ای از 
محبوبیــت این آرژانتینی را به دســت بیاورند.
بــا ایــن حــال نقدهایــی هــم بــه عملکــرد 
مدیریتــی داورزنــی در فدراســیون والیبــال 
وجــود دارد. فدراســیون والیبــال در بحــث 
زیرســاخت ها نتوانســت آنچنــان کــه بایــد 
رشــد قابــل توجهــی داشــته باشــد و تمرینات 
تیم هــای ملــی همچنــان در ســالن فرســوده 
ایــن فدراســیون برگــزار می شــود. مشــکلات 
و ضعف هــای لیــگ برتــر والیبال کــه بالاترین 
ســطح مســابقات باشگاهی کشــور محسوب 
می شــود سال هاســت ادامــه دارد و تــلاش و 
اراده جــدی هــم بــرای رفــع آنهــا وجود نــدارد. 
در طــی ســال های گذشــته بیشــترین تمرکــز 
فدراســیون والیبــال روی حضــور در میادیــن 
معتبــر بین المللــی بــوده و در ایــن خصــوص 
تعــداد اعزام هــای ایــن فدراســیون می توانــد 

یــک رکــورد منحصــر بــه فــرد در ورزش ایــران 
باشــد. هــر چند نتایــج اخیر تیم ملــی والیبال 
باعــث شــد انتقادهایــی به داورزنی شــود؛ آن 
هــم در دوره ای کــه فاصله زیــادی تا انتخابات 

فدراســیون نــدارد.
داورزنــی عــزم خود را بــرای ریاســت دوباره در 
فدراســیون والیبــال جــزم کــرده و اتفاقاتی که 
چنــدی پیــش در مجمع ســالیانه فدراســیون 
والیبــال رخ داد و برخــی از اعضــای مجمــع 
از داورزنــی خواســتند بــار دیگــر کاندیــدای 
ریاســت فدراســیون والیبال شــود او را دلگرم 
کــرده اســت؛ هر چنــد انتخابات پیشــین این 
فدراســیون می توانــد زنــگ خطــری بــرای 
داورزنــی باشــد. انتخاباتــی کــه در آن بهنــام 

محمــودی توانســت 15 رأی کســب کنــد.
بــا ایــن حال به نظر می رســد داورزنی شــانس 
اول ریاســت فدراســیون والیبــال اســت. در 
صورتــی کــه ایــن اتفــاق رخ دهــد او یکــی از 
باثبات تریــن مدیــران تاریــخ ورزش کشــور 
خواهــد شــد؛ امــا نبایــد فرامــوش کنــد کــه 
ضعف های چشمگیری در بدنه والیبال ایران 
وجود دارد و امکان اینکه آنها را نادیده بگیرد 
نیســت. داورزنی مدیری است که نه می توان 
او را نفــی کــرد و نــه اینکــه نباید همــه کارهای 
او را بــدون اشــکال دانســت. اینکــه می توانــد 
4 ســال دیگــر هــم رئیس فدراســیون والیبال 
باشــد، مجمــع ایــن فدراســیون تشــخیص 
می دهــد؛ امــا نکتــه مهم تــر ایــن اســت کــه او 
چــه برنامــه جدیدی برای اینکــه والیبال ایران 
بتواند یک رنسانس دیگر را تجربه کند، دارد.

آرش عبدی
روزنامه نگار

خاکستری مثل داورزنی

داورزنی: ریاست فدراسیون جای کسب تجربه نیست

 به والیبال فکر می کنم
 نــــه خـــــودم

محمدرضا داورزنی در شرایط حساسی قرار گرفته است. از یک طرف از دوران ریاست 4 ساله او مدت زمان زیادی باقی نمانده و به زودی انتخابات این فدراسیون برگزار می شود و از طرف 
دیگر پروسه انتخاب سرمربی تیم ملی آغاز شده است. داورزنی با حضور در تحریریه ایران ورزشی پاسخگوی سؤالات ما بود؛ سؤالاتی که پیش بینی می شد رئیس فدراسیون والیبال به 

برخی از آنها پاسخ ندهد اما داورزنی هیچ سؤالی را بدون پاسخ نگذاشت.
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